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با تصویب نمایندگان انجام شد:

 مجوز مجلس به دولت برای دریافت تسهیلات
۵ میلیارد دلاری از روسیه

نمایندگان مجلس ش�ورای اس�امی به دولت اجازه دادند در س�ال ۱۴۰۱ تا سقف 
۵ میلیارد دلار از دولت روس�یه برای طرح های تملک دارایی س�رمایه ای تسهیات 

دریافت کند.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، در جلس��ه علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
جزییات بخش درآمدی لایحه بودجه ۱۴۰۱، با بند )ب( تبصره )۳( ماده واحده این لایحه درباره 
تسهیلات بین المللی موافقت کردند. بر اساس این این بند اجرای تبصره )۳۸( قانون اصلاح قانون 
بودجه س��ال ۱۳۹۵ کل  کش��ور مصوب ۳ شهریورماه ۱۳۹۵ در س��ال ۱۴۰۱ تمدید می شود. به 
گزارش ایرنا، در تبصره )۳۸( قانون اصلاح بودجه سال ۱۳۹۵ آمده است: به دولت اجازه داده می 
شود با رعایت سقف مقرر در تبصره )۳( قانون بودجه سال ۱۳۹۵ کل کشور تا مبلغ  ۵ میلیارد دلار 

وام از دولت روسیه برای طرح های تملک دارایی های سرمایه ای اخذ نمایند.
شرایط دریافت وام ها به این شرح است:

۱- وام دریافتی صرفا برای طرح های س��رمایه ای امور زیربنایی و تولیدی پیوس��ت شماره 
)۱( قانون بودجه کل کشور با اولویت انرژی های نو، هسته ای، نیرو، راه آهن، بزرگراه ها، سدها، 

شبکه های آبیاری و طرح های انتقال آب اختصاص می یابد.
۲- طرح های موضوع بند)۱( با پیش��نهاد س��ازمان برنامه و بودجه کشور به تصویب هیأت 

وزیران می رسد.
۳- نحوه اعمال حساب وام دریافتی ، تعیین مدت بازپرداخت و میزان سهم ساخت داخلی 
و سایر شرایط آن به پیشنهاد مشترک وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران و سازمان برنامه و بودجه کشور به تصویب هیأت وزیران می رسد.

قدردانی نماینده دبیرکل سازمان ملل از تلاش های 
ایران در برقراری صلح در سوریه

نماینده دبیرکل س�ازمان ملل در امور سوریه در تماس تلفنی با مشاور ارشد وزیر 
ام�ور خارج�ه از تاش های جمهوری اس�امی ایران در برقراری صل�ح و آرامش در 

سوریه قدردانی کرد.
به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا، »گیر پدرسون« نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در 
امور س��وریه با »علی اصغر خاجی« مشاور ارشد وزیر امور خارجه در امور ویژه سیاسی تلفنی 
گفت وگو کرد. در  این گفت وگوی تلفنی آخرین تحولات سوریه به خصوص برگزاری نشست 
کمیته قانون اساس��ی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. خاجی در این گفت وگو با تأکید بر 
برقراری ثبات در صحنه میدانی سوریه و اوضاع سیاسی مناسب این کشور، از توافقات به عمل 
آمده برای برگزاری هفتمین نشس��ت کمیته قانون اساس��ی و تداوم گفت وگوها در چارچوب 
روند سیاسی، با توجه به واقعیت های جاری سوریه، استقبال کرد. پدرسون ضمن قدردانی از 
تلاش های جمهوری اس��لامی ایران در برقراری صلح و آرامش در سوریه و همچنین حمایت 
ایران از گفت وگوهای سیاس��ی، توضیحاتی درباره سفر اخیرش به دمشق و توافقات حاصله با 
مقامات سوریه ارائه کرد.  در گفت وگو دو طرف بر لزوم حل مسائل انسانی از جمله بازگشت 

آوارگان و پناهجویان تاکید کردند. 

وزیر کشور: 

مسافران نوروزی باید دُز سوم را دریافت کرده باشند
وزیر کشور گفت: مسافران نوروزی حتماً باید دُز سوم را دریافت کرده باشند تا به 

آنها اجازه سفر داده شود.
 به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، »احمد وحیدی« در حاشیه جلسه قرارگاه عملیاتی ستاد 
ملی مقابله با کرونا اظهار داشت: یکی از موضوعاتی که در قرارگاه مورد بحث قرار گرفت، سفرهای 
آخر سال بود که این سفرها چند بخش دارد و در نشست امروز، شرایط مسافرین و کسانی که در 
حوزه حمل و نقل و اماکن اقامتی فعالیت دارند، مورد بررسی قرار گرفت. وی افزود: نظر دوستان 
در قرارگاه این بود افرادی که فاصله زیادی از تزریق دُز دوم آنها گذشته است، حتماً برای سفر و 
اقامت باید واکسن دُز سوم را دریافت کرده باشند. وحیدی در ادامه با اشاره  به تغییر رنگ بندی های 
کرونایی گفت: در دوره قبل رنگ بندی ها قرمز، نارنجی، زرد و آبی بود و شرایط کنونی رنگ بندی ها 
با رنگ بندی های گذشته متفاوت شده و دیگر همه محدودیت هایی را که در رنگ بندی های قرمز 
اعم��ال می کردیم، اج��را نمی کنیم و رنگ بندی ها و محدودیت های جدید بر اس��اس اقتصائات و 
متناسب با شرایط تعیین می شود.  وزیر کشور گفت: در جلسه امروز قرارگاه عملیاتی ستاد ملی 
مقابله با کرونا بر محدودیت های اجتماعات در مکان های مسقف که پیش از این اعلام شده بود، 
بار دیگر تأکید ش��د.  وحیدی افزود: در این جلس��ه همچنین گزارش هایی از مدارس، دانشگاه ها، 
اصناف، بخش حمل و نقل عمومی و مراقبت ها در مرزها ارائه و تأکید شد در حوزه اصناف شرایط 
و پروتکل های ابلاغی مانند تزریق واکسن یا داشتن تست PCR منفی به طور کامل رعایت شوند و 
تذکرات لازم نیز در این خصوص به اصناف داده شود تا با این تذکرات، نیاز به برخورد جدی تر وجود 
نداشته باشد.  وی ادامه داد: در جلسه امروز موضوع ارتقای ایمنی و رعایت پروتکل های بهداشتی 
در مترو هم مورد تأکید قرار گرفت که یکی از موضوعات، تهویه و اتصال سامانه فروش بلیت مترو 

به سامانه »ایران من« بود.

رییس جمهور با بیان اینکه گاز سوختی پاک، ایمن 
و با منابع غنی برای استفاده در دهههای آینده است، 
گفت: این انرژی ش�کلدهنده آینده انرژی است و ما 
باید برای مسیر دشوار بهبود اوضاع اقتصادی پس از 

همهگیری ویروس کرونا از آن استفاده کنیم.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، آیتالله »سید ابراهیم 
رئیسی« رییس جمهوری اسلامی ایران در ششمین مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز )GECF( در قطر ضمن تبریک 
به ش��یخ تمیم بن حَمَد آل ثانی برای ریاس��ت بر ششمین 
نشس��ت سران مجمع کشورهای صادرکننده گاز و تشکر از 
دولت و ملت قطر برای برگزاری این نشس��ت و مهماننوازی 
گرم از هیات جمهوری اسلامی ایران، گفت: امیدوارم به یاری 
خداوند این اجلاس بتواند زمینهها و افقهای همکاری بیشتر 
بین اعضا را برای حفظ و صیانت از گازطبیعی که س��رمایه 

ملی خدادادی آنهاست، بیش از گذشته تقویت کند.  
آیتالله رئیس��ی خاطر نش��ان کرد: برگزاری ش��ش دوره 
اجلاس س��ران مجمع کش��ورهای صادرکننده گاز در طول 
عمر این سازمان بینالدولی نوپا، بیش از هر واقعیتی، نشانهای 
قوی از همگرایی، همبستگی و عزم اعضای آن برای پیگیری 
اهداف مجمعی است که پایههای اولیهی آن با ابتکار تهران 

در سال ۲۰۰۱، بنا گذاشته شد.
وی افزود: هدف مجمع کشورهای صادرکننده گاز و بانیان و 
اعضای آن حمایت از حقِ حاکمیت کشورها بر منابع طبیعی 
خود خصوص��ا گاز، همکاری در یافت��ن راهکارهایی جهت 
حمایت از منافع جمعی کش��ورهای عضو، توسعه همکاری 
میان کشورها در زمینههای مختلفی از جمله اکتشاف، تولید 
و تج��ارت گاز طبیعی، تقویت نقش گاز طبیعی در ترکیب 
انرژی مصرفی جهان و همفکری و همکاری در تقویت امنیت 
عرضه و امنیت تقاضای گاز طبیعی است. نشستهای سران 
نی��ز فرصتی برای همافزایی در راس��تای تحقق این اهداف 

محسوب میشود.
رییسجمهور تأکید کرد: ما بهعنوان کشورهای دارای ذخایر 
عظیم و صادر کننده گاز، در راستای ارتقای امنیت تقاضای 
گازطبیعی، با پیگیری اهداف و رس��الت مجمع کشورهای 
صادرکنندهی گاز، میتوانیم پیامی ش��فاف را برای تضمین 
و تامی��ن پایدار ان��رژی در کوتاهمدت و بلندمدت به جهان 

اعلام کنیم.
آیتالله رئیس��ی ادامه داد: پس از گذشت بیش از یک دهه 
از زمان برگزاری اولین اجلاس س��ران این مجمع در س��ال 
۲۰۱۱ که با شعار »گازطبیعی پاسخی به چالشهای توسعه 
پایدار در قرن ۲۱« در دوحه برگزار شد، جهان اکنون بیش 
از گذشته نیازمند تلاش جمعی کشورهای عضوِ مجمع، برای 

تحقق این شعار است.
وی خاطر نش��ان کرد: اجلاس شش��م، نخستین نشست 
س��ران پس از ش��روع پاندمی کوید-۱۹ میباشد و شعار آن 
یعنی »گاز طبیعی: ش��کل دهنده آینده انرژی« خود پیام 
س��ازنده و مثبتی به جامعه دارد؛ مبنی بر اینکه در شرایط 
موجود بازارهای انرژی و در مس��یر دشوار جهان در بازیابی 
اقتصادی پس از کرون��ا، گاز طبیعی یک عامل کمککننده 

خواهد بود.
رییسجمهور اظهار داشت: گاز طبیعی به عنوان سوختی 
پاک، ایمن و با منابع غنی قابل اس��تحصال، برای دهه های 
آینده س��هم قابل توجهی از ترکیب انرژی مصرفی جهان را 
به خود اختصاص خواه��د داد و مزیتهای اقتصادی، فنی و 
زیس��ت محیطیِ خود را در مقایسه با سایر سوختها حفظ 

خواهد کرد.
آیتالله رئیس��ی تصریح کرد: روند رو به رشدِ برقیشدن در 
دهههای پی��ش رو، و نقش گاز طبیعی به عنوان مهمترین 
نه��اده تولید ب��رق، این چش��مانداز را تقوی��ت مینماید. از 
این منظ��ر، رویکرد ما بهعنوان اعضای مجمع کش��ورهای 
صادرکنن��ده گاز، برای عرضه بیش��تر گاز طبیع��ی به بازار 

جهانی، رویکردی با جنبههای انساندوستانه است.
متن کامل سخنان رئیس جمهور بدین شرح است:

بسمالله الرحمن الرحیم
الحمدلله ربالعالمین و صلیالله علی سیدنا و نبینا محمد و 

آله الطاهرین و صحبه المنتجبین

 برادر گرامی جناب آقای شیخ تمیم بن حَمَد آل ثانی،
در ابتدا مایلم ریاستِ جنابعالی بر ششمین نشست سران 
مجمع کشورهای صادرکنندهِ گاز را تبریک گفته و از دولتِ 
دوس��ت و ملت عزیز قطر به خاطر برگزاری این نشس��ت و 
مهماننوازیِ گرم از هیات جمهوری اسلامی ایران سپاسگزاری 
نمایم. همچنین از جناب آقای دبیرکل و همکارانش��ان در 
دبیرخانه مجمع کشورهای صادرکننده گاز نیز بابت تلاشها 
و آمادهسازیهای نشستِ سران، قدردانی میکنم. امیدوارم به 
یاری خداوند این اجلاس بتواند زمینهها و افقهای همکاریِ 
بیش��تر بین اعضا را برای حف��ظ و صیانت از گازطبیعی که 
سرمایه ملی خدادادی آنهاست، بیش از گذشته تقویت کند.

جناب آقای رئیس، رؤسای محترم جمهور، نخستوزیران و 
وزیران گرامی، عالیجنابان؛ خانمها و آقایان!

برگزاری ش��ش دوره اجلاس س��رانِ مجمع کش��ورهای 
صادرکنن��ده گاز در طول عمر این س��ازمانِ بینالدولیِ نوپا، 
بیش از هر واقعیتی، نشانهای قوی از همگرایی، همبستگی 
و ع��زم اعضای آن برای پیگیری اهداف مجمعی اس��ت که 
پایههای اولیهی آن با ابتکار تهران در سال ۲۰۰۱، بنا گذاشته 

شد.
هدف مجمع کشورهای صادرکننده گاز و بانیان و اعضای 
آن حمایت از حقِ حاکمیت کشورها بر منابع طبیعی خود 
خصوصا گاز، همکاری در یافتن راهکارهایی جهت حمایت از 
منافع جمعی کشورهای عضو، توسعه همکاری میان کشورها 
در زمینههای مختلفی از جمله اکتشاف، تولید و تجارت گاز 
طبیعی، تقویت نقش گاز طبیعی در ترکیب انرژی مصرفی 
جهان و همفکری و همکاری در تقویت امنیت عرضه و امنیت 
تقاضای گاز طبیعی است. نشستهای سران نیز فرصتی برای 

همافزایی در راستای تحقق این اهداف محسوب میشود.
ما بهعنوان کش��ورهای دارای ذخایر عظیم و صادر کننده 
گاز، در راستای ارتقای امنیت تقاضای گازطبیعی، با پیگیری 
اهداف و رس��الت مجم��ع کش��ورهای صادرکنندهی گاز، 
میتوانیم پیامی شفاف را برای تضمین و تامین پایدار انرژی 

در کوتاهمدت و بلندمدت به جهان اعلام کنیم.
عالیجنابان!

پس از گذش��ت بیش از یک دهه از زمان برگزاری اولین 
اجلاس س��ران ای��ن مجمع در س��ال ۲۰۱۱ که با ش��عار 
»گازطبیعی پاسخی به چالشهای توسعه پایدار در قرن ۲۱« 
در دوحه برگزار ش��د، جهان اکنون بیش از گذشته نیازمند 
تلاش جمعی کشورهای عضوِ مجمع، برای تحقق این شعار 

است.
اجلاس شش��م، نخس��تین نشست س��ران پس از شروع 
پاندمی کوید-۱۹ میباشد و ش��عار آن یعنی »گاز طبیعی: 
ش��کل دهنده آینده انرژی« خود پیام س��ازنده و مثبتی به 
جامعه دارد؛ مبنی بر اینکه در شرایط موجود بازارهای انرژی 
و در مسیر دشوار جهان در بازیابیِ اقتصادی پس از کرونا، گاز 

طبیعی یک عاملِ کمککننده خواهد بود. 
گاز طبیعی به عنوان سوختی پاک، ایمن و با منابع غنیِ 
قابل استحصال، برای دهه های آینده سهم قابل توجهی از 
ترکی��ب انرژی مصرفی جهان را ب��ه خود اختصاص خواهد 
داد و مزیتهای اقتصادی، فنی و زیس��ت محیطیِ خود را در 
مقایسه با سایر سوختها حفظ خواهد کرد. روند  رو به رشدِ 

برقیشدن در دهههای پیش رو، و نقشِ گاز طبیعی به عنوان 
مهمترین نهاده تولید برق، این چشمانداز را تقویت مینماید. 
از این منظر، رویکرد ما بهعنوان اعضای مجمع کش��ورهای 
صادرکنن��ده گاز، برای عرضه بیش��تر گاز طبیع��ی به بازار 

جهانی، رویکردی با جنبههای انساندوستانه است.
این موضوع جایگاه و اهمیت تصمیمات جمعی در مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز را که اعضای آن در مجموع بیش 
از ۷۰ درص��د از منابع اثبات ش��ده گاز طبیعی و ۴۴ درصد 
تولید بازار را در اختیار دارند دو چندان می س��ازد. اقدامات 
چندجانبه��ای نظیر تبادل دیدگاه ها، به اش��تراک-گذاریِ 
دانشِ فنی، س��رمایهگذاریهایِ مش��ترک و تبادلِ تجربیات 
میتوان��د ضم��ن افزایش تج��ارتِ گاز طبیعی، ب��ه افزایش 
همبستگی میان جوامع و ثبات، امنیت و همگرایی در روابطِ 

بینالملل کمک نماید.
عالیجنابان؛ خانمها، آقایان!

در شرایطِ فعلیِ اقتصادِ جهانی و چشم اندازِ افزایش قیمت 
حاملهای انرژی، پیش��نهاد میکنم این مجم��ع، ابتکاری با 
عنوان »گاز طبیعی در خدمت اقتصاد جهانی در دوران پس 
از کرونا« را با هدف کمک به بازیابی اقتصاد جهانی در دوره 
عبور از پاندمی کووید-۱۹ به اجرا گذارد. در شرایطی که آثار 
و تبعات سوءِ ناشی از شیوع این ویروس رو به کاهش است، 
ایفای نقش محوریِ مجمعِ کش��ورهای صادرکننده گاز، در 
تضمین امنیت عرضه انرژی در جهان بسیار امیدوار کننده 
خواهد بود. این امر از طریق س��رمایهگذاریهای مشترک در 
بخش��های بالادس��تیِ صنعتِ گاز، اصلاح الگ��وی مصرف، 
افزایش بهرهوری انرژی در کشورهای عضو با اهداف دوگانه 
زیس��تمحیطی و اقتصادی، و نهایتا ایجاد ظرفیت صادراتی 
بیشتر و کنترل روند فزآینده قیمت گاز طبیعی دستیافتنی 
اس��ت. همچنین از این طریق، جایگاه مجمع کش��ورهای 
صادرکننده گاز در بازار گاز طبیعی تقویت و منجر به تثبیت 
بازار و حفظ س��هم رو به رش��د گاز طبیعی در سبد انرژی 
مصرفی جهان خواهد شد. همچنین جمهوری اسلامی ایران 
آماده اس��ت ایجاد یک صندوقِ سرمایه گذاری مشترک در 

بین اعضا را نیز با نگاه مثبت بررسی کند.
گاز طبیعیِ تولیدش��ده توسط اعضای مجمع، میتواند به 
عنوان ابزاری در جهت کاهش اثرات زیستمحیطی ناشی از 
انتشار گازهای گلخانهای و کنترل روند گرمایش زمین مورد 
اس��تفاده قرارگیرد. گاز طبیعی می تواند بهترین جایگزین 
س��وختهای آلاینده باشد. لذا باید تأکید کنم تعیین اهداف 
اقلیمی، ب��دون در نظرگرفتن واقعیات امروز انرژی جهان از 
نظر وجود منابع مالی کافی و دسترسی عمومی به فناوریهای 
پیشرفته، کمکی به حل مسائل پیچیده جهان در خصوص 
تغییر اقلیم نمیکند. جامعه جهانی باید از ابتکارات چندجانبه 
با هدف ارتقای امنیت عرض��ه انرژی و در عین حال، حفظ 
محیط زیس��ت، نظیر آنچ��ه این مجمع در پی آن اس��ت، 
حمایت کند؛ از جمله جامعه جهانی باید مانع هرگونه اقدام 
یکجانبه و قهری نظیر تحریمه��ای ظالمانه ایالات متحده 
آمریکا علیه صنعت نفت و گاز اعضای مجمع گردد و آن را به 
رسمیت نشناسد؛ هر چند، در جهان امروز و با وجود ملتهای 
بیدار و آزاده، اس��تفاده از حربهی تحریم برای تحمیل اراده 
و خواستههای سلطهگرانه یک کشور بر کشورهای مستقل 

تأثی��ر و کارکردی ندارد، اما در عی��ن حال منافع اقتصادی 
کشورهای عضو مجمع را به مخاطره میاندازد.

جناب آقای رئیس؛ خانمها و آقایان!
در فضای تعاملیِ بین کش��ورهای صادرکننده گاز، منافع 
انفرادی هر یک از کش��ورهای عض��و میتواند در قالب یک 
استراتژی جمعیِ مبتنی بر همکاریهای جمعی تأمین شود. 
س��رمایه اصلی این مجمع، تجارب و دانش فنی موجود در 
کش��ورهای عضو است که با کمک و تشریک مساعی اعضا 
می تواند در خدمت منافع عرضهکنندگان و مصرفکنندگان 

گاز طبیعی و اقتصادِ جهانی قرار گیرد.
در این چارچوب، ایران به عنوان یکی از بزرگترین دارندگان 
ذخایر گازطبیعی جهان، از ظرفیت بسیار بالایی برای تولید، 
انتقال و صادرات گاز طبیعی و مش��ارکت بیشتر در تأمینِ 
امنیتِ عرضه انرژی جهانی برخوردار است. جمهوری اسلامی 
ای��ران با وجود تحریم های ظالمان��ه، یکجانبه و غیرقانونی 
آمریکا توانسته است با اتکا به توانمندیهای نیروهای متخصص 
و متعهد و با بهره گیری از ش��رکتهای داخلی و دانش فنی 
بوم��ی، تولید گاز طبیعی را افزایش داده و پروژههای بزرگ 
و ارزشمندی را در بخشهای بالادستی و پائیندستی نفت و 

گاز اجرا نماید.
ای��ران یکی از کش��ورهای نمونه و پیش��رو در جهان در 
توس��عه مصرف داخلی گاز، محسوب میش��ود؛ بهطوریکه 
اکن��ون ۹۵ درص��د جمعیت ایران تحت پوش��ش ش��بکه 
سراسری گازطبیعی قرار دارد و جایگزینی سوختهای مایع 
با گازطبیعی، در بخشهای صنعت، حمل ونقل و نیروگاهی با 
موفقیت اجرا شده است. درحال حاضر، سهم گازطبیعی در 
سبد مصرف انرژی ایران به بیش از ۷۰ درصد افزایش یافته 
است. در حال حاضر، ما سیاست ارتقای کارایی مصرف انرژی 
و کاهش ش��دت مصرف را در دس��تورکار خود قرار داده ایم 
و با بهرهمندی فزاینده ب��ازار جهانی از نفت ایران و ارتقای 
ظرفیت تولید گاز طبیعی، شاهد افزایش ظرفیت صادراتی 

ایران خواهیم بود.
جمه��وری اس��لامی ای��ران، با ات��کا به ذخائ��ر عظیم 
گازطبیع��ی و موقعی��ت جغرافیای��ی اس��تراتژیک خود، 
قصد دارد با توس��عه همکاریهای دوجانبه و چندجانبه با 
کشورهای همسایه و سایر کشورها، نقشی متناسب با این 
حجم از ذخایر، در بازار جهانی گاز ایفا کند. گامهای اولیه 
این راهبرد با قرارداد س��واپ گازی سه جانبه بین ایران، 
ترکمنس��تان و آذربایجان در  نوامبر ۲۰۲۱ برداشته شد. 
ما آمادگی داریم اینگونه مدلهای همکاری و مش��ارکت را 

بصورت حداکثری توسعه دهیم.
همچنین، ظرفیتهای ایجاد ش��ده در صنع��ت گاز ایران، 
زمینههای مناس��بی ب��رای همکاریه��ای بخش خصوصی 
کش��ورهایِ عضوِ مجمع، در حوزه بالادستی و پاییندستی 
گازطبیعی و نیز تجارت آن ایجاد کرده است؛ بهویژه شرکتهای 
دانشبنیانِ کشورهای عضو مجمع میتوانند در قالب مدلهای 
جدید مش��ارکت، در این زمینهها نمونههای موفقی را خلق 
کنند. بر این اس��اس، جمهوری اسلامی ایران از کشورهای 
عضو مجمع دعوت میکند ضمن تبادل اطلاعات و تجربیات 
در حوزه استخراج، فرآوری و انتقال گاز و فناوریهای مرتبط، 
همکاریهای نظاممندی را برای س��رمایهگذاری مشترک در 

بخش صنعت گاز آغاز کنند.
راهبرد منطقهای جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر افزایش 
تولید و صادرات گاز طبیعی و دسترسی هرچه بیشتر ملتهای 
منطقه به این س��وختِ پاک است و با توجه به شبکه توزیع 
گس��ترده گاز طبیعی در کش��ور ایران و ب��ا در نظر گرفتن 
ظرفیته��ا و نیازهای موجود در منطقه، جمهوری اس��لامی 
ایران اعلام میکند آمادگی تبدیل شدن به مسیری امن برای 

ترانزیت گاز بین تولیدکنندگان و بازارهای مصرف را دارد.
جناب آقای رییس،

در پایان لازم میدانم از همکاران عزیزمان در نشس��تهای 
مقامات ارش��د و ش��ورای وزیران جهت آمادهسازی اسناد 
نشست س��ران تش��کر نمایم. امیدوارم اجلاس و مجمع به 
اهداف عالی خود دست یابد. یک بار دیگر از جنابعالی تشکر 
میکنم و برای دولت و مردم ش��ریفِ قطر سعادت روزافزون 

آرزومندم.

گاز طبیعی شکل دهنده آینده انرژی جهان است
رییس جمهور: 

در واپس�ین روزه�ای بهم�ن م�اه امس�ال، 
پیام هایی مبنی بر اخذ عوارضی ۶ هزار تومانی 
رفت و برگش�ت در آزادراه تبریز - سهند آنهم 
بدون کوچکترین اطلاع  رسانی از مبلغ عوارضی 
و زمان ش�روع به کار در رس�انه های اس�تانی 

خبرساز شد.
اخذ عوارض ناگهانی و به یکباره در این آزادراه منجر 
به اعتراض اهالی شهرک اندیشه، شهر جدید سهند 
و ش��اغلان واحدهای تولیدی شهرک صنعتی شهید 
سلیمانی گردید که البته اعتراض بجِایی هم است و 
باعث ش��ده تا تردد خودروها در این مسیر به حداقل 

برسد.
این روزها رانندگان وسایط نقلیه برای نشان دادن 
اعتراض خود مبنی بر محکوم کردن اخذ عوارض در 
این آزادراه ناقص، دست به تحریم عبور از این آزادراه 
زده و همگ��ی از مس��یر قبلی محور تبریز - س��هند 

استفاده می کنند.
  رانندگان تاکس��ی های اینترنتی تردد از آزادراه 

جدید را مقرون به صرفه نمی دانند!
اعتراض ش��هروندان حاکی از آن است که با شروع 
به کار عوارض��ی آن هم بدون اطلاع  رس��انی قبلی، 
رانندگان تاکس��ی های اینترنتی همچون اسنپ هم 
از پذیرش مس��افر از مبدا تبریز به سهند یا بالعکس 
خودداری می کنند زیرا تردد از آزادراه جدید را مقرون 
به صرفه نمی دانند! با توجه به مس��یر قدیم تبریز - 
شهر جدید سهند که یک مسیر ترانزیتی بوده و جاده 
اختصاصی آذرش��هر و مناطق غرب تبریز محس��وب 
می ش��ود و ترافیک ش��دید در س��اعات پرتردد را به 
همراه دارد، مطمئناً شهروندان ساکن سهند متضرر 
خواهند ش��د و رانندگان تاکس��ی ها هم انتظار دارند 
مبلغ عوارضی به کرایه آنها اضافه ش��ده و کرایه های 

سابق را قبول ندارند.
برخی از نمایندگان مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در 
مجلس نیز از وزارت راه و شهرس��ازی می خواهند تا 
پیمانکار آزادراه تبریز - سهند را راضی کند به طوری 
که تاکید دارند تا وزارت راه باید سریعاً مشکل عوارضی 
مسیر تبریز - س��هند را حل کند. از قرار معلوم، آنها 
متن قراداد این پروژه را ندیده  اند و معتقدند مهم هم 
نیست متن توافق چه باشد زیرا به هرحال وزارت راه 
باید با پیمانکار آزادراه توافق کرده و او را راضی نماید!

اما جالب اینکه رئیس ش��ورای ش��هر س��هند می 

گوید علیرغم ناملایماتی ها، منتظر جواب نمایندگان 
مجلس است و اگر خبری نشد هفته  آینده همه چیز 

را به طور شفاف به اطلاع مردم خواهد رساند!
برخی از هنرمندان آذربایجان شرقی همچون هاشم 
چاووش��ی و نیز شخصیت س��الهای دور تبریز که به 
"آقای فراموشی" مشهور است از اخذ عوارضی آزادراه 

تبریز - سهند با عنوان پول زور یاد کرد.
ناصر هاشمی هنرمند طنزپرداز آذربایجان در قالب 
ی��ک ویدئو ک��ه در فضای مجازی منتش��ر گردید از 
مش��کل به وجود آمد انتقاد کرد و شبانه با حضور در 
محل عوارضی الکترونیکی این مسیر به این موضوع 

ریشخند زد!
  نباید مردم تبریز و سهند جور بازگشت سرمایه 

به مشارکت کننده را بکشند!
نبود علائم راهنمایی  مناسب در مسیر به ویژه برای 
س��اعات شبانه و نبود روش��نایی کافی از اصلی ترین 
مش��کلات ای��ن آزادراه اس��ت به گون��ه ای که جاده 
دارای شیب های طولی نسبی و همچنین سراشیبی 
و س��ربالایی بوده و چنین مس��یری بدون روشنایی 
مناسب، می تواند باعث بروز تصادفات شبانه سنگین 

و جان باختن انسان ها شود.
معمولاً پروژه های بزرگ عمرانی که نیازمند اعتبار 
کلانی هس��تند، علاوه بر بودج��ه ی دولتی، از طریق 
فاینانس خارجی، اس��تفاده از ماده ۵۶ که مربوط به 
انعقاد قرارداد تسهیلات مالی طرح های عمرانی است، 
تهاترهای نفتی و در نهایت قرارداد مشارکتی یا همان 
BOT تکمیل می ش��ود که آزادراه تبریز - سهند از 
طریق قرارداد مشارکتی تکمیل شده و به بهره برداری 
رس��یده اس��ت که در این نوع قرارداد یک شرکت به  
عنوان اجراکننده پ��روژه انتخاب و بعد از اتمام پروژه 
درآمد حاصل از آن پروژه برای بازگش��ت سرمایه به 

سرمایه گذار، به این شرکت داده می شود.
اما س��وال اصلی این اس��ت که آیا دولت وقت که 
تصمیم داش��ت مدال افتخار افتت��اح آزادراه تبریز - 
س��هند را بر گردن خود بیاندازد و از این پروژه برای 
خود دستاورد بزرگی درست کند فکر این روز را نکرده 
بود که چرا باید مردم تبریز و س��هند جور بازگش��ت 
س��رمایه به بخش خصوصی مشارکت کننده در این 

پروژه را بکشند؟!
در حقیقت، آیا نمی شد در حین عقد قرارداد با این 
سرمایه گذار، نحوه  بازگشت سرمایه به گونه ای تنظیم 

ش��ود تا شادی مردمی که تازه بعد از یک دهه انتظار 
می توانستند در عرض ۱۵ دقیقه از تبریز راهی سهند 

شوند به تلخی تبدیل نشود؟!
آنچه که مشهود است اکثر افرادی که از این مسیر 
رفت و آمد کرده و راهی تبریز و س��هند می شوند از 
قش��ر ضعیف و متوسط جامعه هستند و با احتساب 
ع��وارض ۶ هزار تومانی برای رفت و برگش��ت از این 
آزادراه، بای��د ماهانه ۱۸۰ هزار توم��ان تنها عوارض 
ای��ن آزادراه را پرداخت کنند که طبیعتاً با  وضعیت 
اقتصادی دشوار فعلی و مشکلات معیشتی، تامین این 

مبلغ نیز برای بسیاری از شهروندان سخت باشد!
  به  عنوان نماینده م��ردم می خواهم قرارداد این 

پروژه را به ما نیز نشان دهند!
نماینده جوان مردم تبریز در مجلس در این خصوص 
گفت: ما مُنکر این قضیه نیستیم که سرمایه گذار باید 
هزینه ای را که گذاش��ته، بردارد و این حق اوست اما 
آیا نمی شد راه دیگری اتخاذ کرد که مردم این هزینه 
را نپردازند؟ در حالی که اکثر افرادی که از این مسیر 

رفت و آمد می کنند جزو قشر مرفه جامعه نیستند!
روح الله متفک��ر آزاد اف��زود: اگر در زمان مناس��ب 
تصمیمات خوبی اتخاذ می ش��د ش��اید احداث یک 
آزادراه ۲۰ کیلومتری برای دولت امکان پذیر بود ولی 
به هر حال در این شرایط معتقد هستیم نباید فشار بر 
مردم وارد شود، چرا که اکثر افرادی که در شهر جدید 

سهند زندگی می کنند مجبور هستند به واسطه  شغل 
خود هر روز راهی تبریز ش��وند و اگر قرار باش��د تنها 
برای رفت و آمد از تبریز به سهند و بالعکس این هزینه 

را بپردازند فشار زیادی به مردم وارد خواهد شد.
وی یادآور شد: به  عنوان نماینده مردم از مسئولان 
اجرایی آذربایجان شرقی می خواهیم که پیشقدم شده 
و مکاتب��ات لازم را با تهران انج��ام دهند و دِینی که 
باید به بخش خصوصی پرداخت شود از طرق دیگری 
تامین ش��ود تا فش��ار بر روی مردم وارد نشود. دیگر 
نماینده مردم تبریز، آذرش��هر و اسکو در مجلس نیز 
گفت: اخذ عوارض آن هم بدون اطلاع رس��انی قبلی 
امری ناروا بوده و جهت بررسی موضوع، مکاتبات لازم 

با دفتر ریاست جمهوری را پیگیری می کنیم.
علیرضا منادی در خصوص دس��تور بررسی قبلی 
دفتر ریاست جمهوری افزود: دفتر ریاست جمهوری با 
دستور مستقیم، بررسی عدم دریافت عوارضی از این 
اتوبان را صادر و مقرر شده بود تا اعلام وصول بررسی 
این عوارضی اخذ نش��ود و بررسی ها و پیگیری های 

لازم در این خصوص را بطور جد انجام خواهیم داد.
وی اضاف��ه کرد: انتظاری که از مس��ئولین اجرایی 
آذربایجان ش��رقی می رود این است که به هر طریق 
ممکن و با در نظ��ر گرفتن تمام جوانب امر از جمله 
حفظ حق قانونی س��رمایه گذار، ای��ن طرح مبنی بر 
بازگشت سرمایه، ضمن جلوگیری از تحمیل هزینه  
مربوط به حق سرمایه  گذار بخش خصوصی از طریق 
اخ��ذ عوارض از م��ردم، تدبیری اتخاذ ش��ود که این 
موضوع ن��ه با ایجاد بار مالی ب��ر دوش مردم بلکه از 

طریق دولت و سایر طرق قانونی انجام شود.
  نمایندگان شهرستان اسکو نباید در مقابل اخذ 

عوارض تعلل کنند!
رئیس ش��ورای شهر سهند درباره آخرین وضیعت 
اتوبان تبریز - س��هند از عدم هم��کاری نمایندگان 
مجلس ب��رای مقابله با اخذ عوارضی در این مس��یر 
پرده برداشت و گفت: روی صحبت بنده با نمایندگان 
محترم مردم شهرس��تان اس��کو در مجلس است که 
چرا در برابر این تخلف و سکوت  کرده اند؟ علی اصغر 
علیزاده خطاب به نمایندگان مجلس افزود: شما که 
منتخب این مردم هستید چرا نمی خواهید مشکل را 
که قابل حل هست برطرف کنید؟ چرا با این موضوع 
برخورد دوگانه  می کنید؟ به یاد داش��ته باشید مردم  
آگاه  هس��تند و این خدمت  شما را فراموش نخواهند 

کرد. وی ادامه داد: عوارض جاده مواصلاتی س��هند - 
تبریز باید برداشته شود، کجای ایران برای جاده ۲۰ 
کیلومتری عوارض اخذ می شود؟ از نمایندگان تبریز، 
اسکو و آذرشهر تقاضا دارم، از نماینده شهرستانی که 
در ۸۰ کیلومتری تبریز قرار گرفته ولی با هزینه کرد 
و اعتبار ملي توانس��ته  است بزرگراه خواجه - ورزقان 
را به طول ۶۰ کیلومتر   نه در عرض ۱۷ س��ال، بلکه 
در عرض ۷ س��ال به اتمام برس��اند که در آن بزرگراه 
خبری از اخذ عوارضی نیست، چرا نمایندگان ما دیگر 
به موبایل هایشان جواب نمی دهند، آیا در مجلس یا 
بازدید های خود واقعاً چیزی مهمتر از مش��کل ۱۸۰ 

هزار نفر را می خواهند حل بکنند؟
رئیس ش��ورای ش��هر س��هند خاطرنش��ان کرد: 
نمایندگان محترم به یاد داش��ته باش��ند که خدمت 
بزرگ این عزیزان را فراموش نخواهیم کرد و به وقتش 
ج��واب این ناملایمات را در پای صن��دوق های رای 
خواهی��م داد لذا منتظر جواب این آقایان هس��تیم و 
هفته  آینده همه چیز را بطور شفاف به  اطلاع مردم 

خواهیم رساند!
علی��زاده در پایان اظهارات خ��ود خطاب به اهالی 
شهر جدید س��هند اضافه کرد: شهروندان بدانند که 
برخی نمایندگان وعده دادن��د که از وزیر و معاونش 
وقت ملاقات گرفته تا از نزدیک راه حل اخذ عوارضی 
را خدمتشان ارائه  بدهم ولی متاسفانه تاکنون شاهد 
خلف وعده هایش��ان هس��تیم و برایم سوال است که 
چگونه می شود در استان  های همجوار بحث عوارضی 
حذف ش��ود ولی در شهرس��تان اسکو و شهر سهند 
نماین��دگان این مردم برای حل مشکلاتش��ان خلف 

وعده کنند!

آزادراه حاشیه دار
»عصرآزادی« از نارضایتی مردم درباره اخذ عوارضی 

آزادراه تبریز - سهند گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

رئیس شورای شهر 
سهند می گوید منتظر 
جواب آقایان نماینده 
هستیم و اگر خبری 

نشد هفته  آینده همه 
چیز را به طور شفاف 

 به اطلاع مردم
 خواهیم رساند!


